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ســخنگوی دولت گفت: ایران به عنوان مکانی امن و با ثبات و پر از ظرفیت برای 
کارهای اقتصادی است و طبیعتا جایی است که باید مورد توجه تجار قرار گیرد و دقیقا 
نفی تصویر دروغین ایران هراسی که در بسیاری از رسانه های معاند بر طبل آن کوبیده 

می شود، وظیفه همه ماست.
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت روز دوشــنبه در نشست خبری رویدادهای هفتمین 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی و سومین اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا که با 
حضور رئیس سازمان توسعه تجارت ایران برگزار شد، اظهار داشت: دولت به دنبال ارائه راهکارهایی 

برای به منصه ظهور رساندن توانایی آن و کمک به صادرات است.
وی با بیان اینکه آفریقا در آینده با توجه به ظرفیت های معدنی، طبیعی و انســانی یکی 
از بازوهای اقتصادی محســوب خواهد شــد، ادامه داد: امیدواریم با برگزاری ســومین اجلاس 

همکاری های ایران و آفریقا همکاری میان کشورمان و این قاره به تزاید بگذارد.
ســخنگوی دولت افزود: یکی از وظایف دولت برای کمک بــه خصوصی، برگزاری چنین 
نمایشگاه هایی است و امیدواریم با تغییراتی که در آینده رخ می دهد ، به بخش خصوصی کمک 

فراوانی کنیم.
مهاجرانــی با تاکید بر اینکه به دنبال نمایش کشــور در زمینه های صلح، ثبات، امنیت و 
زیبایی های آن هستیم، خاطر نشان کرد: تلاش داریم تا فرصت های موجود را در اختیار بخش 
خصوصی قرار دهیم و هر چقدر بخش خصوصی بهتر عمل کند چرخ اقتصاد هم بهتر می چرخد.

وی با بیان اینکه دولت به عنوان متولی فراهم سازی زیرساخت برای توسعه اقتصادی کشور 
تمامی تلاش خود را خواهد کرد، خاطر نشان کرد: ایران به عنوان مکانی امن و با ثبات و پر از 
ظرفیت برای کارهای اقتصادی اســت و طبیعتا جایی است که باید مورد توجه تجار قرار گیرد 
و دقیقا نفی تصویر دروغین ایران هراسی که در بسیاری از رسانه های معاند بر طبل آن کوبیده 

می شود، وظیفه همه ماست.
ســخنگوی دولت درباره اینکه در صورت رفع تحریم ها چه زمانی آثار آن در زندگی مردم 
ملموس خواهد بود، گفت: موضوع رفع تحریم ها اولویت اصلی اســت که امروز دولت به دنبال 
آن است. اصلا گفت وگو برای رفع تحریم ها و موضوعات هسته ای است و حوزه دیگری درباره 
گفت وگوها نداریم؛ مســلما به دنبال آن هستیم که بتوانیم هرچه سریع تر، نه لزوما با موضوع 
رفع تحریم ها و نه لزوما با موضوع نتیجه مذاکرات، بلکه با موضوع رفع گره ها و پیچیدگی های 

فرآیندی و ساختاری که در داخل داریم، این مشکلات را حل کنیم.
مهاجرانی با اشاره به اینکه برخی از مشکلات داخلی مربوط به تحریم ها نیست، ادامه داد: 
لذا اگر بتوانیم مشکلات فرآیندی و ساختاری خود را در داخل مرتفع کنیم، حتما در استفاده 

از تمامی ظرفیت خارجی موفق خواهیم بود.
وی درباره گسترش دیپلماسی اقتصادی دولت اظهار داشت: همان  طوریکه که قبلا اعلام 
شده بود راهبرد ما توسعه متوازن روابط با همه کشورهاست و طبیعتا در این بین روابط اقتصادی 
ایران با کشورهای منطقه، همسایگان و استفاده از ظرفیت پیمان هایی که در آن عضو هستیم 
مانند اوراســیا یا شــانگهای و بریکس در اولویت ماست و طبیعتا موضوعات کشور را با همین 

نگاه پیش می بریم.
سخنگوی دولت تصریح کرد: اگر هم در آینده گشایش هایی حاصل شود، آنها نیز به تلاش های 
ما افزوده می شود در غیر این صورت مشخصا با تمامی کشورهای جهان و با اولویت کشورهای 

منطقه و همسایگان، خواهان گسترش تجارت هستیم.
مهاجرانی همچنین در پاســخ به ســؤالی درباره حضور بخش خصوصی ایالات متحده در 
نمایشــگاه اکسپو ۲۰۲۵ نیز اظهار داشت: طبیعتا اولویت ایران کارکردن با همه دنیا بجز رژیم 
صهیونیســتی اســت. نکته ای که رئیس جمهوری نیز تاکید کردند این است که ما منعی برای 
سرمایه گذاری بقیه کشورها نداریم، ولی زیر ساخت های موجود برای سرمایه گذاری آمریکا هنوز 

مهیا نیست به جهت اینکه هنوز روابط سیاسی ایجاد نشده است.
وی تصریح کرد: ولی ما روال جاری کشور را به هیچ مذاکره ای گره نمی زنیم، کارها در جریان 
است اما طبیعتا ورود آنها مستلزم یک سری اقدامات اولیه است که هنوز انجام نشده ولی مابقی 

کارها و ریز موضوع باید به صورت تخصصی از دستگاه های مرتبط سؤال کرد.
مهاجرانی ادامه داد: امور داخلی کشــور به هیچ عنوان به مذاکرات گره نزده و نمی زنیم و 
مسلما اگر قرار بر سرمایه گذاری آمریکا باشد، به یک سری زیر ساخت نیاز است که دوستان و 

مسئولان مربوطه اگر قرار بر انجام باشد، کارهای مربوطه را انجام خواهند داد.
وی همچنین درباره ســرمایه گذاری ایران در کشــورهای آفریقایی نیز تصریح کرد: دولت 
برای سرمایه گذاری بخش خصوصی تعیین تکلیف نمی کند، اما چون هر کشوری خط قرمزهای 
خود را دارد ولی هرگونه ســرمایه گذاری یک ســری زیرساخت نیاز دارد، طبیعتا یک سری از 
این زیرساخت ها، گسترش روابط سیاسی است که ایران به صورت متوازن درحال کار بر روی 

این موضوع است.

پوتین معاهده جامع راهبردی ایران 
و روسیه را امضا كرد

رئیس جمهور روسیه قانون تصویب معاهده مشارکت راهبردی جامع با ایران را 
امضا کرد.

»ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه روز دوشنبه قانونی را به امضا رساند که توافقنامه 
مشــارکت راهبردی جامع با ایران را تصویب می کند. ســند مربوط به این قانون در وب سایت 

انتشارات رسمی اعمال حقوقی فدراسیون روسیه قرار گرفت.
این قرارداد در ۱۷ ژانویه ۲۰۲۵ )اواخر دی ماه ۱۴۰۳( در جریان سفر »مسعود پزشکیان« 

رئیس جمهور ایران به مسکو میان سران ۲ کشور امضا شد.
بنا بر گزارش ریانووستی، این سند قرار است جایگزین معاهده فعلی مبانی روابط و اصول 
همکاری بین روســیه و ایران شود که در ســال ۲۰۰۱ امضا شد. کار بر روی توافق نامه جدید 
از ســال ۲۰۲۲ آغاز شد و در ژوئن سال گذشته مشخص شد که طرفین بر سر متن آن توافق 
کرده اند. همان طور که پیش تر در کرملین به آن اشــاره شــده است، این سند منعکس کننده 

گسترش روابط دوجانبه میان تهران و مسکو به سطح جدیدی است.

منشأ وابستگی ها

درمکتب امام

تمام وابستگي ها از خود آدم پیدا می شود. وقتی انسان وابسته است، 
نفسش وابسته است به جهاتی که مال خودش است، به نفسیت خودش، 
به وضعیت خودش، این تمام وابستگي هایی که در خارج هم برایش پیدا 
می شود، منشأش اینجاست. وقتی این وابستگی باشد، اگر بخواهند برایش 
تحمیل کنند، چون این وابستگی هست، تحمیل می کند، قبول می کند. 
وقتی ببینند یک چیزی با این آمالی که دارد مخالف است، اگر نکند، یک 
وقت به هم می خورد، این خاضع خواهد شــد. اگر انسان از این وابستگی 
وارســته شد، آزاد شــد از این، این دیگر آزاد اســت، این دیگر از کسی 

نمی ترسد؛ همه قدرت های عالم جمع بشوند، این نمی ترسد.
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ســفیر جمهوری اسلامی ایران در عربســتان با اشاره به توانایی های 
جمهوری اسلامی ایران در تولید و بومی سازی انواع سلاح های دفاعی گفت: 

امنیت منطقه به همکاری های کشورهای منطقه وابسته است.
چهل و ششــمین ســالروز بزرگداشت روز ارتش جمهوری اســلامی ایران در 
ســالن قصر »الثقافه « منطقه دیپلماتیک ریاض با حضور سرلشــکر »عبدالعزیز بن 
عبدالله الأول«، معاون آموزش و دکترین راهبردی نیروی زمینی عربســتان سعودی 
به عنوان مهمان ویژه و به نمایندگی از نیروهای مســلح عربســتان سعودی و سایر 
مقامات نظامی و سیاســی محل و همچنین حضور گســترده ســفرا، دیپلمات ها و 
وابســتگان نظامی و دفاعی سفارتخانه های مقیم عربســتان برگزار شد. به گزارش 
ایســنا، در این مراسم که اولین برنامه روز ارتش بعد از شروع مجدد روابط دوجانبه 
جمهوری اســلامی ایران و عربستان بود، »علیرضا عنایتی« سفیر جمهوری اسلامی 
 ایران با اشاره به سفر اخیر وزیر دفاع سعودی به تهران، این سفر را نشان دهنده عزم 
۲ کشور برای توسعه همکاری های دوجانبه در همه حوزه ها برشمرد. سفیر کشورمان 
در ادامه با اشاره به توانایی های جمهوری اسلامی ایران در تولید و بومی سازی انواع 
سلاح های دفاعی اضافه کرد: امنیت منطقه به همکاری های کشورهای منطقه وابسته 
می باشد. در این مراسم سرهنگ خلبان کامرانی، رئیس وابستگی نظامی کشورمان نیز 
همکاری های دوجانبه ایران و عربستان را باعث ارتقاء صلح و امنیت در منطقه دانست 
و به علاقه مندی مقامات ۲ کشور برای توسعه همکاری ها در این حوزه اشاره کرد. در 
این برنامه، کلیپ ها و تصاویر متعددی از توانمندی های نظامی و دفاعی کشورمان به 

نمایش درآمد که مورد استقبال مهمانان قرار گرفت.
الریاض: عربستان و ایران در حال برداشتن گام های استوار 

در مسیر توسعه روابط هستند
روزنامه »الریاض« گزارش داد که عربســتان ســعودی و ایران در سایه تحولات 
ژئوپلیتیکی منطقه ای، در حال گســترش چارچوب روابط دوجانبه خود هستند. این 
روند در ادامه تصمیم دو کشــور برای ازســرگیری روابــط دیپلماتیک از ماه مارس 
۲۰۲۳ دنبال می شود؛ تصمیمی که پس از سال ها تنش، فصل جدیدی از همکاری را 
میان ریاض و تهران رقم زد. طبق این گزارش، همکاری اولیه میان ۲ کشور پس از 
رویدادهای مهمی همچون عملیات »طوفان الاقصی« در هفتم نوامبر ۲۰۲۳ و جنگ 
خونین رژیم صهیونیستی علیه غزه و لبنان شکل گرفته است. این تحولات، امنیت 
ملی کشورهای عربی را تحت تأثیر قرار داده و زمینه ساز آغاز گفت وگوهای تازه میان 

تهران و ریاض شده است.
روزنامه الریاض همچنین آورده است که علی رغم این بحران ها، اما ایران و عربستان 
وارد فاز اعتمادسازی از طریق همکاری مشترک شده اند؛ گامی که می تواند بستر را 
برای ارتقای بیشتر روابط فراهم سازد. این روزنامه نوشت: از جمله نشانه های این روند 
رو به جلو، می توان به دیدارهای متقابل مقامات ۲ کشور و به ویژه سفر اخیر »خالد بن 
سلمان« وزیر دفاع عربستان به تهران اشاره کرد؛ سفری که به گشایش پرونده های 
متعددی از جمله اقتصادی، سیاســی و امنیتی انجامید و زمینه تقویت همکاری ها، 
به ویژه در حوزه امنیتی، را فراهم ساخت. بر اساس گزارش الریاض، این سفر همچنین 
به فعال سازی مجدد توافقنامه های سال های ۱۹۹۸ و ۲۰۰۱ میان عربستان و ایران 
انجامید؛ توافقاتی که به ترتیب شــامل تشکیل کمیته اقتصادی مشترک و همکاری 
امنیتی میان ۲ کشور بودند. این روزنامه سعودی در ادامه گزارش داد که این تحولات 
مثبت در روابط دوجانبه، از جمله ثمرات سیاست ها و تلاش های »محمد بن سلمان« 
ولیعهد عربستان برای تحقق صلح، امنیت، ثبات و شکوفایی در منطقه به شمار می رود.

کدخدایی:

وجه نظریه پردازی و اندیشمندی رهبر معظم انقلاب 
پنهان مانده است

رئیس پژوهشــکده شــورای نگهبان گفت: از رهبــر معظم انقلاب 
)مدظله العالی( بیشــتر در جهت اداره و مدیریت کلان کشور می شنویم و 
وجه نظریه پردازی و اندیشمندی ایشان مخصوصاً برای نسل جوان پنهان 
مانده است و ما نتوانسته ایم از این جهت ایشان را به جامعه علمی معرفی 
کنیم. لذا لازم است که ما در دانشگاه ها و مراکز علمی وجوه نظری ایشان را 

هم به نحو مناسب مطرح، تبیین و معرفی کنیم.
عباسعلی کدخدایی، رئیس همایش بین المللی حقوق ملت و آزادی های مشروع 
در منظومه فکری حضرت آیت االله العظمی خامنه ای )مدظله العالی( که در نشســت 
هم اندیشــی با رئیس و مدیران ارشد دانشــگاه آزاد اسلامی در سازمان مرکزی این 
دانشــگاه سخن می گفت، ضمن تشــکر از طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی به 
خاطر فراهم آوردن زمینه برگزاری این نشست، افزود: انقلاب اسلامی ایران به رهبری 
حضرت امام خمینی)ره( بیش از هرچیزی یک انقلاب فرهنگی بود که ریشه در افکار 
اسلامی داشت و با سایر انقلاب ها متفاوت بود. امام خمینی)ره( به عنوان یک اندیشمند 
اسلامی با نظریه پردازی دولت اسلامی مدرن در قالب ولایت فقیه، نهضت اسلامی را 
هدایت کردند که در سال ۱۳۵۷ با تلاش ها و ایثارگری های مردم به پیروزی رسید.

وی ادامه داد: به برکت مجاهدت ها و فداکاری های مردم و با کمک افراد بزرگی 
همچون شهید بهشتی پس از پیروزی انقلاب به قانون اساسی رسیدیم. قانون اساسی 
ایران مترقی و متفاوت از سایر قوانین اسلامی است که در مقدمه اش از آزادی صحبت 
می شــود و تاکید دارد که حکومت اسلامی طبقاتی نیست و هدف آن کسب قدرت 

نیست بلکه هدف آن هدایت مردم و جامعه بر اساس آموزه های اسلام است.
کدخدایی با بیان اینکه در اوایل انقلاب اسلامی بحث های فکری در جامعه صورت 
می گرفت و شــوق و ولع زیادی در تبیین مباحث نظری وجود داشــت، بیان داشت: 
این اتفاق در ســال های بعد و با شروع شدن کارهای اجرائی کمرنگ شد و فراموش 
شــد که انقلاب ما یک انقلاب فرهنگی بود و یک نظریه جدید در حکومت اسلامی 
مطرح کرد. در این زمینه دانشگاه آزاد اسلامی با داشتن گروه های علمی کشوری و 
دانشکده های موضوعی در زمینه مطالعات فکری و نظریه پردازی می تواند بسیار خوب 
عمل کند. رئیس پژوهشکده شورای نگهبان با بیان اینکه هر جامعه ای که مدعی نظریه 
دادن است نظریه پردازانی هم دارد، گفت: در کشور ما نظریه پردازان بسیاری از جمله 
شهید مطهری، شهید بهشتی و شهید مفتح وجود داشته اند و تلاش های بی وقفه ای 
انجام داده اند، اگرچه دشــمن حضور آن ها را برنتابید اما به هر حال دســتاوردهای 
 بسیار خوبی داشتیم و امروز هم بحمدالله مقام معظم رهبری )مدظله العالی( به عنوان 

یک نظریه پرداز بسیار برجسته در کشور وجود دارند.
کدخدایی تاکید کرد: امروزه از رهبر معظم انقلاب )مدظله العالی( بیشتر در جهت 
اداره و مدیریت کلان کشــور می شــنویم و وجه نظریه پردازی و اندیشمندی ایشان 
مخصوصاً برای نسل جوان پنهان مانده است و ما نتوانسته ایم از این جهت ایشان را 
به جامعه علمی معرفی کنیم. لذا لازم است که ما در دانشگاه ها و مراکز علمی وجوه 

نظری ایشان را هم به نحو مناسب مطرح، تبیین و معرفی کنیم.
وی با بیان اینکه معمولاً وقتی بحث آزادی می شود تمام نگاه ها به سمت غرب 
می رود، گفت: این موضوع به این دلیل اســت که دستگاه های تبلیغاتی غرب در این 
زمینه خوب عمل کرده اند و با وجود نگاه ضد بشری که دارند، مدعی آزادی هستند و 
خودشان را مدعی حقوق انسانی می دانند. این در حالی است که ما اصولاً از زمان بعثت 
پیامبر این بحث ها را داشته ایم و این وظیفه ما است که بتوانیم بحث های اندیشه ای 
را به جامعه خوب معرفی کنیم و در این زمینه اندیشــمندان ناب اسلامی و بزرگان 

اسلام از جمله مقام معظم رهبری را به جامعه جوان و جامعه غربی معرفی کنیم.
به گزارش مهر، رئیس همایش بین المللی حقوق ملت و آزادی های مشــروع در 
منظومه فکری حضرت آیت االله العظمی خامنه ای )مدظله العالی( در ادامه به تبیین 
ضرورت برگزاری این همایش پرداخت و گفت: بازخوانی جایگاه آزادی به عنوان یکی از 
شعارهای مبنایی در تشکیل نظام جمهوری اسلامی ایران، رویکرد مترقی مقام معظم 
رهبری در موضوع آزادی در حوزه نظر به عنوان یک نظریه پرداز و ضرورت بازخوانی و 
رویکرد عملی ایشان در پاسداری و تضمین حقوق ملت و آزادی های مشروع به عنوان 

ولی فقیه از جمله ضرورت های برگزاری این همایش است.
کدخدایی ادامه داد: سه محور اصلی همایش شامل مفهوم، مبانی و چارچوب های 
حقوق ملت و آزادی های مشــروع در نظام جمهوری اســلامی ایران و مقایسه آن با 
سایر نظام های حقوقی، سازوکارها و الزامات تأمین و تضمین حقوق ملت و آزادی های 
مشروع و دستاوردهای نظام جمهوری اسلامی ایران در زمینه حقوق ملت و آزادی های 
مشروع است. در ادامه نشست حاضرین به اظهارنظر درباره موضوع همایش پرداختند 

و همچنین پیشنهادهایی به منظور برگزاری بهتر همایش ارائه دادند.

سفیر ایران در ریاض: 

 امنیت منطقه 
به همکاری  كشورها وابسته است

سخنگوی دولت:

ایران به عنوان مکانی امن و باثبات
و پر از ظرفیت برای كارهای اقتصادی است

سفر رئیس قوه قضائیه به چین
برای شركت در اجلاس رؤسای قضائی كشور های عضو شانگهای

 در گزارشی مطرح شد 

روایت گاردین
از بی اعتمادی ایران به آمریکا

اژه ای  والمســلمین محسنی  حجت الاسلام 
برای شرکت در اجلاس رؤسای نظام های قضائی 
کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای وارد 

چین شد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه جمهوری 
اسلامی ایران در صدر یک هیئت عالی رتبه قضائی، عصر 
دوشنبه )یک اردیبهشت( به منظور شرکت در بیستمین 
اجلاس رؤسای نظام های قضائی کشور های عضو سازمان 
همکاری شانگهای، وارد  هانگژو چین شد و مورد استقبال 

رسمی مقامات این کشور قرار گرفت. 
رئیس دستگاه قضا در جریان سفر به  هانگژو چین، 
ضمن سخنرانی در مراسم افتتاحیه و اختتامیه بیستمین 
اجلاس رؤسای نظام های قضائی کشور های عضو سازمان 
همکاری شــانگهای، با رؤســای دســتگاه های قضائی 
کشور های عضو سازمان همکاری شانگهای، دیدار هایی 

دوجانبه خواهد داشت. 
رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران در جریان 
شرکت و سخنرانی در اجلاسیه رؤسای نظام های قضائی 
کشور های عضو سازمان همکاری شانگهای، راهکار هایی 
راهبــردی و عملیاتی را برای توســعه هرچه بیشــتر 
هماهنگی ها و همکاری های حقوقی و قضائی کشور های 

عضو این سازمان مهم، پیشنهاد خواهد کرد. 
 ســازمان همکاری شــانگهای با دارا بودن بیش از

۴۰ درصد جمعیت جهان، بزرگ ترین سازمان منطقه ای 
دنیا از لحــاظ محدوده جغرافیایی و جمعیت اســت. 
کشــور های عضو این سازمان در مسیر توسعه و تقویت 
اقدامات مشــترک در حوزه های اقتصادی، سیاســی، 
امنیتــی، دفاعــی و حقوقــی – قضائی، قــرار دارند و 
ســازمان مزبور در حال تبدیل به یک مجمع مهم برای 

همگرایی است.
رئیس قوه قضائیه جمهوری اســلامی ایران، صبح 
امروز دوشــنبه )یک اردیبهشــت(، پیش از عزیمت به 
شهر  هانگژو چین به منظور شرکت در بیستمین اجلاس 

رؤسای نظام های قضائی کشور های عضو سازمان همکاری 
شانگهای، طی سخنانی در پاویون فرودگاه مهرآباد، ضمن 
تبیین و تشــریح اهمیت توسعه همکاری های قضائی و 
حقوقی میان کشور های عضو سازمان شانگهای، گفت: 
بیســتمین اجلاس رؤسای نظام های قضائی کشور های 
عضو سازمان همکاری شانگهای، در شهر  هانگژو چین 
برگزار می شود و ما در راستای توسعه دیپلماسی قضائی 
و بســط ارتباطات حقوقی و قضائی با اعضای شانگهای 
که عمدتاً کشور هایی اثرگذار و متنفذ در نظام بین الملل 
هستند، در این اجلاسیه با ارائه راهکار هایی عملیاتی و 

مشخص شرکت می کنیم. 
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای بیان 
داشت: کشــور های عضو سازمان همکاری شانگهای به 
لحاظ وســعت جغرافیایی و جمعیتی، در دنیا ممتاز و 
سرآمد هستند، فلذا توسعه و بسط همکار ها و تعاملات 
حقوقی و قضائی میان آنها، به موازات توســعه و تقویت 
اقدامات مشــترک در حوزه های اقتصادی، سیاســی، 
امنیتی و دفاعی، می تواند اثرات شگرف و قابل توجهی 

در معادلات منطقه ای و جهانی داشته باشد.
وی افــزود: همکاری هــا و معاضدت هــای قضائی 
در امور مدنــی و کیفری، اســترداد مجرمان و انتقال 
محکومان، ایجاد ســازوکار های مشترک برای مقابله با 
جرائم ســازمان یافته و تروریســتی، توسعه دیپلماسی 
قضائی در حوزه مبارزه با جرائم سایبری و هوشمندسازی 
فرآیند های قضائی از جمله مهم ترین زمینه های همگرایی 
قضائی و حقوقی کشــور های عضو ســازمان شانگهای 

محسوب می شود.
رئیس دستگاه قضا ادامه داد: همکاری ها و مناسبات 
جمهوری اســلامی ایران با اعضای ســازمان شانگهای 
بخصوص روسیه و چین، رو به گسترش است؛ بر همین 
اســاس تلاش خواهیم کرد به موازات این گســترش و 
بســط روابط و مناسبات، در حوزه قضائی و حقوقی نیز 
با این کشــور های مهم و اثرگــذار در عرصه جهانی، به 

همگرایی های درازمدت قضائی و حقوقی برسیم.

ادامه از صفحه ۲
دانیل دی پتریس: ایران در سیاست خارجی 

عملگراست و مذاکره را منتفی نمی داند
پتریس، ســتون نویس روزنامه شــیکاگو 
تریبیون، گفت: یکی از کلیشــه های قدیمی و 
نادرست این است که نمی توان با ایران در هیچ 

زمینه ای مذاکره کرد.
وی افــزود: اما تاریخ عکس آن را نشــان 
می دهد. حکومت ایران درواقع رویکردی بسیار 
عملگرایانه در سیاست خارجی خود دارد، اوضاع 
ژئوپلیتیکی پیش رویش را به خوبی درک می کند 
و همواره تمام گزینه ها - از جمله دیپلماتیک - را 

روی میز نگه می دارد.
پتریس خاطرنشــان کرد: البته این به این 
معنا نیست که مذاکرات ایران و آمریکا حتماً به 
نتیجه می رسد، اما نشان می دهد که مقام های 
ایرانی حاضرند تا حدی امتیاز بدهند که امتیاز 

بگیرند.
وی دربــاره مذاکــرات عراقچی و ویتکاف 
تصریح کرد: به نظر می رســد اوضاع رو به جلو 
است. نمی توانم بگویم چه موضوعاتی بحث شده، 
اما دست کم زمینه کافی برای ادامه گفت وگوها 
در هفته آینده وجود دارد. ستون نویس روزنامه 
شــیکاگو تریبیون با اشاره به ســه نکته قابل 
توجــه در خصوص مذاکرات گفت: یک مذاکره 
موفق معمولا به این معناســت که هر دو طرف 
با دســتاوردهایی از میز مذاکره برمی گردند اما 
هیچ کدام همه خواســته های خود را به دســت 

نمی آورند.
وی ادامــه داد: این دقیقا همان اتفاقی بود 
کــه در مذاکرات برجام افتاد. به نظر من، کاملا 
روشن است که ایرانی ها مایل اند به شرایط برجام 
یا مشابه آن بازگردند، اما اینکه آیا این برای دولت 

ترامپ کافی خواهد بود، سؤالی بزرگ است. 
پتریس افــزود: در اطراف ترامپ، جریانات 
رقیب وجود دارند که اهداف متفاوتی را دنبال 
می کنند. بدیهی است که این بحث داخلی باید 
پیش از ورود به بحث هــای ماهوی با ایرانی ها 

تعیین تکلیف شود.

وی تأکید کرد: یکی از عواملی که می تواند 
همــه روند را متوقف کنــد، مطالبه ایران برای 

تضمین بقای رفع تحریم هاست. 
ســتون نویس روزنامه شــیکاگو تریبیون 
توضیــح داد: ایران انتظار دارد که واشــنگتن 
اطمینان بدهد رفع تحریم ها در بلندمدت ادامه 
خواهد داشت؛ یعنی ترامپ یا رئیس جمهور بعدی 
آمریکا دوباره از توافق خارج نشود و تحریم ها را 

بازنگرداند.
 وی تصریح کرد: جای تعجبی نیســت که 
تهران چنین خواســته ای دارد؛ دوره بایدن هم 
همین مطالبه مطرح بود و  ایران نمی خواهد بار 

دیگر از آمریکا ضربه بخورد.
پتریس ادامه داد: اما همان مشــکل دوره 
بایدن همچنان پابرجاســت: از لحاظ حقوقی، 
دولــت ترامپ نمی تواند تضمیــن کند که هر 
توافقی در آینده از سوی رئیس جمهوری دیگر 

ادامه پیدا کند.
وی خاطرنشان کرد: حتی معاهده هایی که 

در سنا تصویب شده اند هم بی نقص نیستند.
ستون نویس روزنامه شــیکاگو تریبیون با 
اشاره به واکنش های داخلی آمریکا گفت: هرچه 
مذاکرات هسته ای پیشرفت بیشتری کند، صدای 
تندروهای ضدایران در واشنگتن در مخالفت با 

توافق احتمالی بلندتر می شود. 
پتریــس افــزود: همیــن حالا هــم این 
سناریوی آشــنا تکرار می شــود، در حالی که 
 اصــلًا هنوز به مســائل اصلی پرداخته نشــده 

است. 
وی هشــدار داد: ترامپ هم در برابر فشار 
بیرونی مصون نیســت؛ نتانیاهــو نیز به کرات 
اعتراض و فشــار خواهد آورد و ترامپ هم برای 
متوقف کردن هر توافقی که به معنای تســلیم 
کامل ایران نباشــد، مشاورانش را راهی کنگره 

خواهد کرد.
ســتون نویس روزنامه شیکاگو تریبیون در 
پایان تأکید کرد: ترامپ باید خود را برای همه 
این مســائل آماده کند. هنــوز در روزهای اول 

قرار داریم.

بقایی:

مطالبه اساسی ما در هر مذاكره ای برداشتن تحریم های غیرقانونی و ظالمانه است
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: تجربه 
برجام و بدعهدی هایی که صورت گرفت را داریم. 
طبیعی است مطالبه اساسی ما در هر مذاکره ای 
برداشتن تحریم های غیرقانونی و ظالمانه است. 
برداشــتن تحریم ها به نحوی که آثار ملموس و 
کاملًا مؤثری داشته باشد. ایران بتواند به صورت 
عادی فعالیت های تجاری، اقتصادی و بانکی خود 
را انجام دهد و این اطمینان ایجاد شود که تجارب 

گذشته تکرار نخواهد شد.
اســماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت امور خارجه 
روز دوشنبه اول اردیبهشــت ماه در نشست هفتگی با 
خبرنگاران به تشریح آخرین تحولات در حوزه سیاست 

خارجی پرداخت.
عراقچی به چین می رود

این دیپلمات ارشــد ایرانی در ابتدا به تحولات در 
حوزه دیپلماســی پرداخت و به سفر عراقچی به مسکو 
و دیدار با وزیر خارجه ایتالیا در حاشــیه گفت وگوهای 
غیرمســتقیم ایران و آمریکا اشــاره کــرد و گفت که 
 روز سه شــنبه هم عراقچی وزیر خارجه به چین ســفر 

می کند.
تحریم ها همگی ناموجه و غیرقانونی 

و ظالمانه بوده
وی در پاســخ به ســؤالی دربــاره اینکــه آیا در 
گفت وگوهای غیرمســتقیم با آمریکا درباره اینکه کدام 
تحریم ها لغو شود صحبت شده؟ گفت:  تحریم هایی که 
علیه ایران طی چند دهه گذشــته اعمال شده همگی 
ناموجــه، غیرقانونی و ظالمانه بــوده و ما تفاوتی بین 
تحریم هایــی که با عناویــن و عناوین مختلف علیه ما 

اعمال شده قائل نیستیم.
بقایی افزود: تجربه برجام و بدعهدی هایی که صورت 
گرفــت از جمله موضوع رفع  تحریم ها را داریم. طبیعی 
اســت مطالبه اساســی ما در هر مذاکره ای برداشــتن 
تحریم های غیرقانونی و ظالمانه است. برداشتن تحریم ها 
به نحوی که آثار ملموس و کاملًا مؤثری داشــته باشد. 
ایران بتواند به صورت عادی فعالیت های تجاری، اقتصادی 
و بانکی خود را انجام دهد و این اطمینان ایجاد شود که 

تجارب گذشته تکرار نخواهد شد.
وی گفت: بحث تضمین ناظر بر همین موضوع است 
و اینکه مطمئن شــویم اگر ایــن گفت وگوها به نتیجه 
مشخص منجر شــود، دوام خواهد داشت و طرف های 
مقابــل در ایفای تعهدات خود بــه صورت جدی عمل 

خواهند کرد.
جزئیات مطرح شده را تأیید نمی کنیم

بقایی در پاســخ به ســؤالی درباره مطالب منتشر 
شــده در رسانه ها بعد از مذاکرات در خصوص محتوای 
گفت وگوها گفت: همه مواردی که در حوزه های مختلف 
از جمله بحث رفع  تحریم ها، غنی ســازی و... و جزئیات 
مطرح شده را تأیید نمی کنیم. گمانه زنی هایی است که 

توسط رسانه های مختلف مطرح شده است.
وی بیان کرد: جزئیات چنین مذاکره ای قرار نیست 
در رسانه ها بحث شود و ما در ابتدای یک مسیر طولانی 
هستیم و هیچ کدام از مسائلی که مطرح شده را تأیید 

نمی کنیم.
تعیین مکان مذاکرات با پیشنهاد عمان بود

ســخنگوی وزارت امــور خارجــه دربــاره مکان 
گفت وگوهای دور دوم و اخبار منتشــر شــده در این 
باره و برگزاری گفت وگوها در رم گفت:  عمان به عنوان 
واسطه و میزبان مذاکرات که جا دارد از نقش حرفه ای 
آنها قدردانی کنم، پیشنهاد داد که گفت وگوها در جای 
دیگری غیر از مسقط برگزار شود و ما بنا به احترامی که 
برای عمان قائلیم مخالفت نکردیم. محل هم با تفاهم هر 

سه طرف تعیین شد.
وی عنوان کرد: دولت ایتالیا همکاری خوبی کرد و 
از دولت ایتالیا هم تشکر می کنیم. تعیین جا با پیشنهاد 
عمان و با توافق طرفین مذاکرات انجام شد. دور بعدی 
مذاکرات غیرمستقیم هم نشست فنی )روز چهارشنبه( 
و هم نشست در سطح مذاکره کنندگان ارشد )شنبه( در 

مسقط برگزار خواهد شد.
مسئله هسته ای و رفع تحریم ها 

موضوع مذاکرات غیرمستقیم
بقایی در پاسخ به سؤال خبرنگار راشاتودی درباره 
اینکــه چقدر ایران آمادگی دارد اگر مذاکرات به نتیجه 
برسد بازگشتی برای روابط با آمریکا داشته باشد؟ گفت:  
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا متمرکز بر مسئله 
هسته ای و متقابلا از سوی ما رفع تحریم های آمریکاست. 

در ایــن روند ما متمرکز بر همین دو موضوع گفت وگو 
خواهیم کرد و امیدواریم حســن نیت و جدیت لازم از 
سوی طرف مقابل باشــد که این گفت وگوها به نتیجه 

منجر شود.
ارتباط با اعضای برجام

وی در پاســخ به سؤالی گفت  که چین و روسیه دو 
عضو شــورای امنیت و شرکای ایران همیشه در جریان 
روندهای مرتبط با موضوع هســته ای ما بودند. از قبل 
شــروع گفت وگوهای غیرمستقیم با آمریکا هم چین و 
روسیه و هم کشورهای منطقه در جریان قرار گرفتند. 
با ســه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان به عنوان اعضای 
برجام در ارتباط بودیم و درباره روند مســقط مشورت 

داشتیم و این را ادامه خواهیم داد.
بقایی افزود: کماکان قطعنامه ۲۲۳۱ و برجام وجود 
دارد و این کشورها )چین، روسیه و سه کشور اروپایی( 
به لحاظ حقوقی بخشی از این سند هستند. برای اینکه 
هر روندی به صورت عادی و بدون مشــکل پیش برود، 

لازم است این رایزنی ها ادامه یابد.
حملات آمریکا به یمن

وی درباره حملات آمریکا به یمن گفت: این حملات 
خلاف همه اصول و قواعد حقوق بین الملل و منشور ملل 
متحد اســت و نقض عدم توسل به زور علیه کشورهای 

مستقل است.
بقایی ادامه داد: مشــکل منطقه ما اشــغالگری و 
کشــتار در کرانه باختری و تجاوزات رژیم صهیونیستی 
به کشــورهای همسایه اســت. حملاتی که طی چند 
هفته اخیر با شــدت علیه زیرساخت های حیاتی یمن 
صورت گرفته چیزی نیســت جز همدستی در تجاوز و 
توسعه طلبی رژیم صهیونیستی و تحت الشعاع قرار دادن 
 مشکل منطقه که نسل کشــی در غزه و کرانه باختری

 باشد.
سخنگوی وزارت خارجه ضمن محکوم کردن این 
جنایات گفت: کشــورهای مدعی دفاع از حقوق بشــر 
سکوت کرده اند و این سکوت باعث عادی سازی و طبیعی 
جلوه دادن قانون شکنی می شود و کل جامعه بین المللی 

از این روند به شدت آسیب خواهند دید.
تماس تلفنی عراقچی و همتای سوئیسی

سخنگوی دستگاه دیپلماســی درباره گفت وگوی 
تلفنی عراقچی با همتای سوئیسی و اینکه آیا قرار است 
سوئیس به پیشــبرد گفت وگوهای غیرمستقیم کمک 
کند؟ اظهار داشت: این تماس تلفنی در ادامه رایزنی ها 
 با کشــورهای منطقه و بین المللی و مناسبات دوجانبه 

است.
وی گفت: ســوئیس نقش مثبت و سازنده ای را از 
حیث میزبانی توافق ۲۰۱۵ ایفا کرد. سوئیس حافظ منافع 
آمریکا در ایران است و از این حیث نقش سوئیس مهم 
است و تماس های نزدیکی همیشه با این کشور داشته ایم.
وی افزود: تقدیر می کنیم خیلی کشــورها از جمله 
ســوئیس اعلام آمادگی کردند ولی همان طور که گفتم 

نشست بعدی قرار است در مسقط برگزار شود.
هر روزی زودتر تحریم ها علیه ملت را برداریم 

دریغ نخواهیم کرد
این دیپلمات ارشــد ایرانی در پاســخ به ســؤال 
خبرگزاری فرانســه درباره اینکه آیا ایران جدول زمانی 
برای توافق با آمریکا دارد با توجه به اکتبر سال  جاری و 
پایان قطعنامه ۲۲۳۱ اظهار داشت: ما هر روزی که زودتر 
بتوانیم تحریم های غیرقانونی علیه ملت ایران را رفع کرده 
و برداریم، حتما دریغ نخواهیم کرد. ما جدیت داریم و 
سرعت عمل برای ما بسیار مهم است و این بستگی به 

طرف مقابل دارد.

وی افزود:  استناد به سازوکار ماشه از سوی اروپایی ها 
به هیچ عنوان سازنده نیســت. اروپایی ها باید تصمیم 
بگیرنــد که آیا می خواهند در این روند نقش ســازنده 
ایفا کرده و جایگاه خود را اعاده کنند یا اینکه به مثابه 

نیروهای غیرسازنده در این روند عمل کنند. 
بقایی ادامه داد: اروپا در یک زمان نقش بسیار مهم 
در شــکل گیری برجام داشت و تجربه خوبی در کمک 
کردن به این روند داشتند. در این مدت تا جایی که به 
ما مربوط می شود آنها را با حسن نیت کامل در جریان 
مذاکرات قرار دادیم و امیدواریم آنها این حســن نیت 
را در نظر داشــته و به روندهایی که در جریان اســت، 

کمک کنند.
 سفر عراقچی به پکن از قبل برنامه ریزی شده بود

وی درباره نقش چین در گفت وگوهای غیرمستقیم 
ایران و آمریکا و ســفر عراقچی به پکن گفت: چین به 
عنوان عضو دائم شــورای امنیت و کشــور اثرگذار در 
روندهای قبلی و کشــوری که بخشــی از برجام است 
و با ما روابط بســیار نزدیک و شراکت راهبردی است، 
 در هــر رونــدی می تواند نقــش ســازنده و اثرگذاری 

ایفا کند. 
بقایــی بیان کرد: ســفر وزیر خارجــه به چین از 
قبل برنامه ریزی شــده بود و در این ســفر درباره روند 
گفت وگوهای غیرمستقیم با آمریکا رایزنی خواهیم داشت 
و در جریان آخرین تحولات آنها را قرار خواهیم داد. بخش 
قابل توجه سفر پیگیری اجرای توافقات دوجانبه بین دو 

کشور در راستای روابط رو به گسترش است.
ترکیب تیم کارشناسی چهارشنبه در مسقط

خبرنگار فارس از سخنگوی وزارت امور خارجه درباره 
ترکیب تیم کارشناســی که قرار اســت روز چهارشنبه 
مذاکرات غیرمســتقیم را در مسقط آغاز کنند پرسید 
که بقایی بیان کرد: ترکیب تیم کارشناســی با توجه به 
پیشرفت مذاکرات و ورود به جزئیات مربوط به هر یک 
از مباحث هسته ای و رفع تحریم ها تنظیم خواهد شد. 
بقایی اضافه کرد: در حال بررسی جنبه های مختلف 
موضوع هســتیم با توجه بــه چارچوب هایی که در دو 
جلسه قبلی در مسقط و رم درباره آن تفاهم اولیه شده 
و براســاس آن درباره ترکیب تیم برای روز چهارشنبه 
تصمیم گیری خواهد شــد. این موضوع همین الان در 

دست بررسی است.
جولان بخشی از سوریه است

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سؤال دیگر 
خبرنگار فارس درباره بازدید میدانی رئیس ستاد ارتش 
رژیم صهیونیستی از جولان اشغالی و اخبار منتشر شده 
درباره پیشروی نیروهای این رژیم تا حدود ۲۵ کیلومتری 
جنوب غربی دمشق هم اظهار داشت: این نگرانی جدی و 
واقعی با توجه به سابقه اشغالگری و تجاوز به کشورهای 

همسایه توسط رژیم صهیونیستی وجود دارد.
وی بــا بیان اینکه باید این موضوع را جدی گرفت، 
اظهار داشت: اشــغال نزدیک به ۳۷۰ کیلومتر مربع از 
اراضی سوریه به بهانه های مختلف تداوم یافته و به هیچ 
عنوان قابل توجیه نیست و یک تجاوز آشکار و خلاف همه 
اصول و قواعد بین المللی و منشور ملل متحد است. در 
حالت طبیعی شورای امنیت باید برای توقف و جلوگیری 

از تداوم تجاوز رژیم صهیونیستی ورود می کرد.
ســخنگوی دستگاه دیپلماســی ادامه داد: اشغال 
جولان از همان زمانی که رخ داد با مخالفت کل جامعه 
بین المللی مواجه شد و همچنان بر اساس قطعنامه های 
سازمان ملل، جولان بخشی از سوریه محسوب می شود 
و گذشــت زمان باعث نخواهد شد که تغییری در این 

اصل حقوقی ایجاد شود.

بقایی افزود: انتظار می رود کشــورهای منطقه در 
چارچوب سازمان همکاری اسلامی، اتحادیه عرب و سایر 
مجامع منطقه ای و بین المللی نســبت به این موضوع با 
جدیت ورود کنند و خواســتار توقف و خروج نظامیان 

رژیم صهیونیستی از خاک سوریه بشوند.
سفر عراقچی به پکن

بقایی درباره سفر عراقچی به چین گفت که این سفر 
در راستای رایزنی با مقامات ارشد چین درباره موضوعات 
روابط دوجانبه و پیگیری موافقتنامه ۲۵ ساله و گفت وگو 
درباره تحولات منطقه ای و بین المللی اســت. موضوع 
هسته ای و بحث تحریم ها از جمله مباحثی است که با 
وزیر خارجه چین و دیگر مقامات ارشد این کشور درباره 

آن گفت وگو خواهد شد. 
وی افــزود: دربــاره آخرین رونــد گفت وگوهای 
غیرمستقیم ایران و آمریکا نیز با چین رایزنی خواهد شد.

مذاکرات تخت روانچی صحت ندارد
 حضور گروسی در رم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره سفر گروسی 
مدیرکل آژانس به ایتالیا گفت: این حضور بنا به تصمیم 
خودش بوده اســت و مــا هیچ دیداری بــا وی در رم 
نداشــتیم. گفت وگوها را دو روز در تهران انجام دادیم و 

بحث جدیدی نداشتیم که صحبت کنیم.
بقایــی درباره گزارش جامع آژانس بیان کرد: اصل 
قطعنامه ای که در آژانس صادر شد به هیچ عنوان سازنده 
نبود. در دیدار گروسی با عراقچی و اسلامی مواضع خود 
را بیان کردیم. آژانس نقش مستقل و سازنده خود را وفق 
اختیارات و وظایفش بر اســاس اساسنامه انجام دهد و 
از هر موضع گیری و بیانی که به نوعی شائبه اثرپذیری 
از هر یک از طرف ها در موضوع هســته ای ایران ایجاد 

می کند، پرهیز کند. 
خبرنگاری درباره شــایعات منتشــر شده مبنی بر 
مذاکرات تخت روانچی با آمریکا قبل از شروع مذاکرات 
غیرمستقیم ایران و آمریکا گفت: به هیچ عنوان صحت 

ندارد.
در اتاق مذاکره مواضع مان را 

با هم در میان می گذاریم
این دیپلمات ارشد ایرانی در پاسخ به سؤال العربی و 
اینکه آیا حضور آمریکا در مذاکرات غیرمستقیم نشانگر 
تحول در سیاست خارجی آمریکاست؟ گفت: ما ترجیح 
می دهیم درباره نیت طرف های دیگر پیشداوری نکنیم. 
عمل برای ما مهم است. در اتاق مذاکره مواضع مان را با 
هم در میان می گذاریم. مراقب هستیم ذهنیت سازی های 
منفی و اخبار جعلی و موضع گیری ها توسط کسانی که به 
هیچ عنوان خیر و صلاح جامعه را نمی خواهد تأثیر نگذارد 
و امیدواریم طرف مقابل قائل به این شیوه حرفه ای باشد.

بقایی روابط ایران و روســیه را مستحکم خواند و 
گفت: تبادل پیام اخیر )ســفر عراقچی به مســکو( در 
چارچوب روابط بســیار خوب دو کشور صورت گرفت 
که از زمان انعقاد معاهده مشارکت جامع راهبردی وارد 

مرحله مهمی شد و ارتقا یافت.
سفر پزشکیان به باکو هفته اول اردیبهشت

وی گفــت که ســفر رئیس جمهور بــه جمهوری 
آذربایجــان در هفته اول اردیبهشــت ماه انجام خواهد 
شد. این ســفر بسیار مهمی در ارتقای روابط دو کشور 
اســت و فرصتی برای طرح موضوعات و مباحثی که در 
 راستای گسترش روابط بین ایران و جمهوری آذربایجان 

است.
در مقابل هرگونه تهدید 

و استفاده از زبان زور و ارعاب 
متقابلا به خوبی می دانیم چگونه رفتار کنیم

این دیپلمات ارشد ایرانی در پاسخ به سؤال خبرنگار 
اسپوتنیک درباره اظهارات جنگ طلبانه توسط مقامات 
آمریکایی از جمله اقدام نظامی علیه تأسیسات هسته ای 
ایران در حین مذاکرات غیرمستقیم و واکنش ایران در 
این خصوص اظهار داشت: در هر گفت وگویی که مبتنی 
بر حسن نیت باشــد، هیچ یک از طرفین نباید از بیان 
مواضع متناقض و ضد و نقیض استفاده کنند چه برسد 

به استفاده از زبان و بیان تهدید. 
بقایی ادامه داد: ایران در عمل نشان داده که به هیچ 
عنوان در مقابل موضع مبتنی بر استفاده از زور و یا تهدید 
به اســتفاده از زور قرار نیست دیدگاه های خود را تغییر 
دهد. ما مصمم هستیم به صیانت از منافع مشروع ملت 
ایران و قطعا حسن نیت را با حسن نیت پاسخ می دهیم 
و در مقابل هرگونه تهدید و استفاده از زبان زور و ارعاب 

متقابلا به خوبی می دانیم چگونه رفتار کنیم.

رئیس قوه قضائیه، بخشــنامه ای در رابطه با 
تمدید نشدن شعب ویژه رسیدگی به اخلال در 
نظام اقتصادی کشور که بر مبنای استجازه رهبر 
انقلاب تشکیل شده اند، به رؤسای کل دادگستری 

استان های سراسر کشور صادر کرد.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، محمد سرگزی 
رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس، درباره موضوع 
مصوبه کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس در هفته 
جاری، اظهار داشت: کلیات طرح اصلاح قانون مجازات 
اخلالگران در نظام اقتصادی کشور در کمیسیون تصویب 
شد و در حال حاضر جزئیات محتوای این طرح در حال 

بررسی است.
این گزارش حاکی است به دلیل گذشت زمان قابل 
توجه از تصویب این قانون قبلی و بروز برخی مصادیق 

و گونه های جدید جرائم اقتصادی و در عین حال برخی 
ابهامات و ایــرادات تقنینی، اعمال برخی اصلاحات در 
ایــن قانون ضروری به نظر می رســید. به همین دلیل 
طرح »اصلاح قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادی 
کشــور« در همین راســتا با هدف به روز رسانی و رفع 
خلاء های مورد اشاره این قانون در تاریخ ۱۴۰۳/۵/۱۴ به 
مجلس شورای اسلامی اعلام وصول شد و در کمیسیون 
حقوقی و قضائی مجلس در دست بررسی بود که کلیات 

آن در این کمیسیون به تصویب رسید.
با توجه به شرط رهبر انقلاب مبنی بر اینکه موضوع 
اصلاح دادگاه های مفاسد از طریق مجلس شورای اسلامی 
و از طریق قانونی حل شود شعب ویژه رسیدگی به اخلال 

در نظام اقتصادی کشور تمدید نشد.
رئیس قــوه قضائیه طی بخشــنامه ای در رابطه با 

تمدید نشدن شعب ویژه رســیدگی به اخلال در نظام 
اقتصادی کشور که بر مبنای استجازه مقام معظم رهبری 
تشکیل شده اند، به رؤسای کل دادگستری استان های 

سراسر کشور صادر کرد.
در بخشــنامه رئیس قوه قضائیه خطاب به رؤسای 
کل دادگستری اســتان ها آمده است: »در سال ۱۳۹۷ 
با توجه به شــرایط، رئیس محتــرم وقت قوه قضائیه با 
اســتجازه از مقام معظم رهبری»مدظله  العالی« و اذن 
معظم له دادگاه های ویژه رسیدگی به جرائم اخلالگران 
در نظام اقتصادی به مدت دو ســال تشــکیل شد و با 
سپری شــدن دو سال در سال ۱۳۹۹ و در سال ۱۴۰۱ 
درخواست شد استجازه تمدید شود مشروط بر اینکه از 
طریق مجلس شورای اســلامی و از طریق قانونی حل 
شود و مقام معظم رهبری »مدظله  العالی« با همین قید 

با تمدید آن موافقت فرمودند.
لهذا با توجه به طولانی شــدن زمان و منتفی شدن 
ضرورت رسیدگی ویژه و با عنایت به تهیه لایحه قضائی و 
طرح در هیئت دولت و ارسال به مجلس شورای اسلامی 
و تصویب کلیات آن در کمیســیون قضائی مجلس که 
انتظار می رود در اسرع وقت در دستور کار صحن علنی 
مجلس قرار گیرد مراتــب محضر مقام عظمای ولایت 
مطرح و مجوز قبلی منتفی و شــعب ویژه رسیدگی به 
اخلال در نظام اقتصادی کشــور که بر مبنای استجازه 
رسیدگی می نمودند منحل می شود و از این پس طبق 
قوانین موجود و رأی وحدت رویه هیئت عمومی دیوان 

عالی کشور به پرونده ها رسیدگی خواهد شد.
بدیهی اســت، احکامی که بر اساس استجازه صادر 
شده و در حال اجراء است تابع ضوابط زمان صدور است.«

بخشنامه رئیس قوه قضائیه در رابطه با انحلال شعب ویژه رسیدگی به اخلال اقتصادی

اده
خ ز

شی
ی 

د عل
حم

س: م
عک


